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کاشت محصولات آب دوست مانند برنج منابع آبی لرستان 
را روز به روز کمتر می کند، به طوری که به گفته مسئولان 
کشت هر کیلو برنج هفت هزار لیتر آب را می بلعد.به گزارش 
مهر، در شــرایط خشکسالی موضوع کاشت محصولات آب 
دوســت در مناطق مختلف اســتان نقل سخن مسئولان و 
متولیان در بخش های مختلف اســت، از جلســات متعدد 
مســئولان گرفته تا صدر اخبار رســانه ها؛ حرف و ســخن 
از دســت خالی ســفره های آب زیرزمینــی، کاهش دبی 
رودخانه ها، کاهش آب پشــت ســدهای لرستان و کاشت 
محصولاتی اســت که بخش آب اســتان را با چالش جدی 

مواجه کرده است.
در حالی کشاورزان به سمت کشت محصولاتی مانند برنج 
در لرستان می روند که دلیل این موضوع از سوی آنها سود 
ناشــی از فروش این محصولات عنوان می شــود ولی این 
سوال مطرح است که ارزش سفره های آب زیرزمینی و مایه 
حیاتی که پای این مزارع هدر می رود چقدر است؟کاشــت 
محصول برنج در حالی رخ می دهد که نه تنها روســتاهای 
لرستان که حتی شهرها نیز از چالش کم آبی در امان نمانده 
ولی آب موجود به راحتی صرف محصولاتی می شود که نه 
استراتژیک هستند و نه کشت آنها در این منطقه ضرورتی 

دارد.
سید عماد شاهرخی رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان 
با اشــاره به تنش آبی در لرســتان با مهر اظهار داشت: آب 
سد »ایوشــان« پاسخگوی کشــت محصولات آب دوست 
نیســت.وی با بیان اینکه اگر آب را هــم رها کنیم، حتی 
کشت صورت گیرد، بعداً با خشک شدن مواجه می شوند و 
تنش آبی بیشتری خواهند داشت عنوان کرد: این امر را به 
کشــاورزان اعلام کرده ایم و آنها نیز تا حدودی این موضوع 
را قبول دارند.رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان با بیان 
اینکه متأســفانه عده ای هستند که کشــاورزان را تحریک 
می کنند، بر اساس اعلام کارشناسان امور آب، ۲۵ میلیون 
متر مکعب آب پشــت سد »ایوشان« وجود دارد گفت: این 
میزان به هیچ عنوان پاسخگوی کشت محصولات آبدوست 
نیست.شاهرخی با اشاره به مباحث زیست محیطی در این 
رابطه نیز تصریح کرد: تمام تلاش ما این بوده که با شوراها، 
دهیاری ها و… جلســه برگزار و کشاورزان را توجیه کنیم 
که کشت محصولات آبدوست ممنوع است، شورای حفاظت 

آب استان نیز این امر را ممنوع کرده است.
وی بیان داشت: با این ذخیره آبی که پشت سد »ایوشان« 
وجود دارد، امکان رها ســازی آن برای کشــت محصولات 

آبدوست وجود ندارد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان با اشاره به ضرورت 
ارائه آموزش و همچنین فرهنگ سازی در این رابطه تصریح 
کرد: مردم بخشی از بیرانشهر به من گفتند که ما می دانیم 
اگــر برنج بکاریم، دو یا ســال دیگر هیچکــدام از ما اینجا 
نمی تواند زندگی کند اما الان چــون امورات ما نمی گذرد 
مجبور هستیم که اینجا برنج بکاریم!شاهرخی با بیان اینکه 
کشاورزان خودشان می دانند که آب فرونشست کرده است، 
آب چاه ها کم کم دیگر جواب نمی دهد افزود: باید در حوزه 

فرهنگ سازی و ارائه آموزش ها بیشتر کار کنیم.
وی در ادامه ســخنان خود با اشاره به موضوع الگوی کشت 
بیان داشــت: در قالــب چندین نامه رســمی و همچنین 
برگزاری جلسه با شوراها و دهیاری ها به صورت منطقه ای 
این موضوع را به کشاورزان توصیه کرده ایم.رئیس سازمان 
جهاد کشــاورزی لرســتان با تاکید بر اینکه ۱۰ سال است 
که کشــت برنج در لرستان شروع شده است گفت: ما قبل 
از این ۱۰ ســال در استان چه محصولی کشت می کردیم؟ 
لوبیا، ذرت علوفه ای و… کشت می کردیم، الان هم این را 
به کشــاورزان می گوئیم که امکانات و بازار برای کاشت این 
نوع محصولات را ما فراهم می کنیم، شرکت های بسته بندی 
ما در استان در حال فعال و احداث شدن هستند.شاهرخی 
تاکید کرد: در این رابطه ما مشکلی نداریم، اطلاع رسانی به 

موقع در سطح کشاورزان کاملًا انجام گرفته است.
وی با بیــان اینکه عمده محصولاتی که بــه صورت بهاره 
کشت می شــوند و در تابستان برداشت می شوند، آبدوست 
هســتند، فقط میزان آنها متفاوت اســت گفت: میزان آبی 
که در کشــت بهاره مصرف می شــود با میزان آبی که در 
کشــت پاییزه مصرف می شود متفاوت است.رئیس سازمان 
جهاد کشاورزی لرســتان ادامه داد: حتی ما یک گام فراتر 
رفته ایم، به کشــاورزان اعلام کرده ایم که محصول چغندر 
قند با وجود اینکه آبدوست است، کشت شود اما به صورت 
قراردادی کشت شود چرا که دلال در آن هیچ نقشی ندارد، 
کشاورز به طور مستقیم با کارخانه قرارداد منعقد می کند و 
شکر نیز کالایی استراتژیک برای کشور است.شاهرخی ادامه 
داد: تلاش ما این است که فرهنگ کشت برنج را کم کم در 
اســتان حذف کنیم چون در واقع آبی نداریم، نماینده ولی 
فقیه در استان نیز در خطبه های نماز جمعه توصیه کردند 
که امســال که بارش ها کم بوده نمی توانیم مانند سال های 

قبل کشت کنیم، این یک واقعیت است که وجود دارد.
مجتبی میر معاون تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
لرســتان نیز در ایــن رابطه با تاکید بر همــکاری و اطلاع 
رسانی لازم از سوی رسانه ها در راستای جلوگیری از کشت 
محصولات آبدوست در لرستان اظهار داشت: در هر هکتار 
برنج حدود ۲۰ تا ۲۴ هزار متر مکعب آب مصرف می شود.

وی با بیان اینکه برای هر یک کیلو گرم برنج، حدود هفت 
هزار لیتر آب مصرف می شــود تصریح کــرد: منطقی این 
اســت که در حال حاضر برنج مزیت کشاورزی ما در استان 
نیست چون آب نداریم.معاون تولیدات گیاهی سازمان جهاد 
کشاورزی لرستان با تاکید بر اینکه از سال گذشته همکاران 
ما در رابطه با رعایت الگوی کشت در میان کشاورزان اطلاع 
رسانی و آموزش لازم را داشته اند افزود: حوزه ترویج جهاد 
کشاورزی اســتان با دهیاری ها، کشــاورزان و… جلسات 
زیادی برگزار کرده اند و تاکید شــده که کشــاورزان کشت 

محصولات آبدوست را نداشته باشند.
میر بیان داشــت: امسال نیز از ابتدای امسال این امر انجام 
شده است، تلاش کرده ایم تا روشن گری کنیم که واقعاً آب 
نیست، وقتی دو سال پشت ســر هم تجربه خشکسالی را 

داریم، باید یک جایی مدیریت کنیم.
وی با بیان اینکه کشت برنج در سراسر کشور ممنوع شده 
است ادامه داد: سایر محصولات آبدوست در قالب پر آب بر 
و کم آب بر، با محدودیت کشــت می شــوند، در این رابطه 
»به روش ها«، تاریخ کشــت های متناسب، استفاده از ارقام 
و گونه هایی که پاســخگوی نیاز ما باشد و… مدنظر قرار 
گرفته است.معاون تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
لرســتان با تاکید بر اینکه اجرای همه این روش ها نیازمند 
همراهی کشاورزان است بیان داشت: در این راستا رسانه ها 
به کمک ما بیایند.میر با تاکید بر اینکه به کشــت هایی که 
با محدودیت مواجه شده اند و کشاورزان بومی که تخصیص 
آب داشــته باشند و قبلًا از تســهیلات آبیاری تحت فشار 
استفاده نکرده باشند، اقدام به پرداخت تسهیلات بلاعوض 
می کنیم گفت: برای ســال آینده برنامه ریزی می کنیم که 
این تسهیلات را پرداخت کنیم.وی ادامه داد: همچنین برای 
اولین بار در استان کشت قراردادی علوفه را به عنوان کشت 
جایگزین برنج راه اندازی کرده ایم، در این رابطه بسته های 

حمایتی نیز در نظر گرفته ایم.
بنا بر این گزارش، انتظار می رود مســئولان با اســتفاده از 
ابزارهای تشــویقی و در صورت نیــاز بازدارنده و همچنین 
برگزاری کلاس های آموزشــی در راســتای ارتقای سطح 
آگاهی و فرهنگ سازی به منظور آشنایی کشاورزان نسبت 
به خســارات جبران ناپذیر کشت محصولات آب دوست از 
کاهش روزافزون آب های زیرزمینی و از دســت رفتن این 
سرمایه ارزشمند جلوگیری کنند و کشاورزان نیز با توجه به 
شرایط خشکسالی همکاری لازم را در این رابطه با مسئولان 

داشته باشند.

دخلوخرج»مایهحیات«نمیخواند

۷ هزار لیتر آب برای یک کیلو برنج در لرستان
کاهشمساحت۴دریاچهوافزایششدتریزگردها

نتایج مطالعات محققان ســازمان نقشــه برداری کشــور بر روی چهار دریاچه 
کشــور نشــان می دهد مناطق با کاهش مســاحت دریاچه ها، با افزایش شدت 
ریزگردها مواجه هســتند و اکنون این محققان در تلاش هستند تا مدل بومی را 
برای پیش بینی طوفان ریزگرد در کشــور ارائه دهند.مهرنوش امتی از محققان 
نقشه برداری و ژئوماتیک سازمان نقشه برداری کشور در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه در حال حاضر پدیده ریزگرد در کشــور تبدیل به چالش محیط زیســتی 
شده است، گفت: بسیاری از شــهرهای کشور در مواجهه با این پدیده هستند، 
ضمن آنکه در برخی از شهرها پدیده ریزگرد تشدید شده است.وی با بیان اینکه 
این پدیده دارای دو منشا داخلی و خارجی است، اظهار کرد: کانون های خارجی 
ریزگرد شامل بیابان های عربستان سعودی، مناطق بیابانی کشورهای عراق، اردن 
و ســوریه می شود، ولی در سال های اخیر کشور ترکیه برای اجرای سیاست های 
آبخیزداری خود پروژه سدســازی را اجرایی کرده اســت و بر این اساس بر روی 
رودهایی چون دجله و فرات سدهایی احداث شد و این امر سبب کاهش این دو 
رود و عدم آب رسانی به اراضی کشــاورزی پیرامون  آنها شده است.امتی، خاطر 
نشــان کرد: خشک شدن اراضی، موجب تشکیل شــدن کانون های ریزگرد در 
کشورهای عراق و سوریه شده است.این محقق با اشاره به بروز طوفان های ریزگرد 
در روزهای ۱۶ تا ۱۹ فروردین ماه جاری در کشور، خاطر نشان  کرد: منشا این 
پدیده از کشــورهای ســوریه و عراق بود که اقدام به تهیه نقشه های این پدیده 
کردیم.به گفته وی، بیشتر ریزگردها از سمت جنوب و جنوب غربی وارد کشور و 

از شرق کشور خارج می شود.
امتی با اشاره به منشا داخلی ریزگردها، گفت: در کشور نیز تالاب ها و دریاچه ها در 
حال خشک شدن هستند، ضمن آنکه آب های زیر زمینی نیز به صورت بی رویه 
برداشت می شود و از ســوی دیگر پوشش های گیاهی نیز در حال نابودی است 
و اینها در حالی است که مهمترین عامل بروز ریزگردها در کشور، خشکسالی  و 
روند رو افزایش آن و همچنین تخریب پوشــش گیاهی است.وی اضافه کرد: در 
خردادماه سال گذشته آیین نامه ای تحت عنوان »هماهنگی پیشگیری و مدیریت 
پدیده گرد و غبار« توســط هیات وزیران به تصویب رسید و بر اساس آن برخی 
از ســازمان ها و وزارتخانه ها درگیر با این طرح شدند و یکی از این سازمان های 
درگیر، سازمان برنامه و بودجه اســت.امتی سازمان نقشه برداری را یکی از زیر 
مجموعه های سازمان برنامه و بودجه دانست و ادامه داد: در این آیین نامه بر اتخاذ 
تکنیک های نوین برای پیشگیری، مدیریت و مقابله با پدیده ریزگرد تاکید شده 
بود؛ از این رو ما با استفاده از نقشه ها و اطلاعات مکانی، به عنوان بازوی مدیریت 
اجرایی در پیش، حین و پس از وقوع پدیده ریزگرد می توانیم ایفای نقش کنیم، از 
این رو بررسی این پدیده در دستور کار سازمان نقشه برداری قرار دارد.این محقق 
خاطر نشان کرد: در این راستا ما با پردازش تصاویر ماهواره ای )تکنیک سنجش از 
دور( سامانه اتوماتیک تحت وبی را راه اندازی کردیم و متعاقب آن ماموریت هایی 
چون تهیه نقشــه توزیع ریزگرد در سطح کشور و به تفکیک استانی در بازه های 
زمانی، تهیه گزارش های آماری از پدیده ریزگرد و تهیه نقشــه های تکرار وقوع 
ریزگرد را تعریف کردیم.وی بررســی کانون هــای ریزگرد داخلی و خارجی را از 
دیگر اقدامات سازمان نقشه برداری کشور در زمینه ریزگردها عنوان کرد و افزود: 
ما در این طرح علاوه بر تهیه نقشــه کانون ریزگردهای خارجی، اقدام به بررسی 
و تهیه نقشــه های خشکی دریاچه ها و خشکسالی های کشور کردیم.امتی اضافه 
کرد: در سال ۱۳۹۹ در جازموریان در جنوب استان کرمان طوفان شنی رخ داد 
که بســیاری از مناطق کشاورزی آسیب دیدند و از بین رفتند؛ از این رو درصدد 
برآمدیم تا خدماتی نیز در زمینه تهیه نقشه ها در بعد از وقوع طوفان ریزگرد ارائه 
دهیم. این نقشه ها در زمینه برآورد میزان خسارت کاربرد دارد.این محقق سازمان 
نقشه برداری با تاکید بر اینکه این نقشه ها بر اساس تصاویر ماهواره ای تهیه شد، 
یادآور شــد: همه این طرح ها تاکنون اجرایی شده و با زیرساخت هایی که ایجاد 
شد، قادریم در هر تطوفان ریزگردی که وارد کشور می شود، نقشه های آن را تهیه 
کنیم.امتی با اشاره به بروز طوفان ریزگرد در تهران و تعطیلی مدارس و ادارات، با 
تاکید بر اینکه نقشه این پدیده در سطح استان ها و کشور تهیه شد، خاطر نشان 
کرد: علاوه بر آن درصدد هستیم که وقوع پدیده ریزگرد را در کشور پیش بینی 
کنیم؛ به این صورت که یکی دو روز قبل از ورود به کشــور، بتوانیم آن را پیش 

بینی کنیم تا به مسؤولان اطلاع رسانی کنیم.    
وی با تاکید بر اینکه تقریبا کلیه شهرهای کشور در سال های اخیر درگیر پدیده 
ریزگرد شده اند، گفت: بر اساس برآوردهای انجام شده در یک بازه زمانی در سال 
۱۴۰۰ اســتان هایی چون قم به دلیل وضعیت خشکسالی دریاچه قم، سمنان، 
سیستان و بلوچستان، خراســان جنوبی، اصفهان، خوزستان، هرمزگان، فارس، 
کرمان و بوشــهر بیشــترین درگیری را دارند.امتی اضافه کرد: بر این اساس ما 
طــرح پیش بینی ریزگردها را در دســتور کار قرار دادیــم و مدلی که برای آن 
در نظر گرفته شده، بر اســاس مدل دانشگاه آتن است و این مدل قادر است بر 
اســاس تصاویر ماهواره ای یک تا دو روز قبل از وقوع طوفان های ریزگرد را اعلام 
می کند.این محقق خاطر نشــان کرد: ما برای پیش بینــی ریزگردها از تصاویر 
ماهواره »مودیس« )MODIS( اســتفاده می کنیم. این طرح در حال حاضر در 
فاز مطالعاتی اســت تا بتوانیم در کشور پیاده سازی کنیم. تاکنون در کشور در 
زمینه پیش بینی ریزگرد کاری انجام نشده است.وی با تاکید بر اینکه امکان پیش 
بینی ریزگردها وجود دارد، گفت: ما در تلاش هســتیم در این پروژه متناسب با 

شرایط کشور مدل پیش بینی را پیاده سازی کنیم.
امتی، خشــکی دریاچه ها و تخریب پوشــش گیاهی را از جملــه عوامل ایجاد 
کانون های ریزگرد در کشــور نام برد و افزود: ما برای این منظور دو عامل ایجاد 
کانون های ریزگرد را بررســی کردیم که یکی از آنها خشــک شــدن دریاچه ها 
بوده اســت.وی اضافه کرد: بررسی ما نشان می داد که استان فارس و استان های 
آذربایجان شرقی و غربی از جمله استان های درگیر کشور با پدیده ریزگرد بودند 
و مشــاهده کردیم در مناطقی که دارای دریاچه هستند و روند خشکی را طی 
می کنند، با پدیده ریزگرد مواجه هســتند. نمونه آن دریاچه ارومیه است که از 
ســال ۱۳۸۷ تا ۱۴۰۰ بررسی کردیم و نتایج نشان داد که در این بازه زمانی، از 
مســاحت این دریاچه کاسته شده است.امتی ادامه داد: با کاسته شدن مساحت 
آن، بر شدت پدیده ریزگردها در این منطقه افزایش یافته است.وی با بیان اینکه 
این مطالعات علاوه بر دریاچه »ارومیه«، در دریاچه های »مهارلو«، »بختگان« که 
اکنون به طور کلی خشک شده است و همچنین دریاچه »طشک« مورد بررسی 
قرار گرفت، افزود: این ۴ دریاچه را مورد بررسی قرار دادیم و نتایج نشان داد که 
مســاحت این دریاچه ها در حال کاسته شدن است.به گفته این محقق، دریاچه 
نمک قم مورد بررسی سازمان نقشه برداری قرار نگرفته است؛ ولی افزایش ریزگرد 

در این استان، می تواند نشان دهنده خشک شدن این دریاچه باشد.

ذخایرآبالبرزبهشدتدرحالکاهشاست
مدیرعامل شــرکت آبفای اســتان البرز گفت: با توجه به محدودیت منابع آبی و 
مناسب نبودن بارش های امسال از یک سو و افزایش جمعیت و مهاجر پذیر بودن 
البرز از سوی دیگر، توصیه می شود مردم استان البرز صرفه جویی در مصرف آب 
را جدی تر بگیرند.به گزارش ایسنا، ذوالفقار مهدی زاده با تاکید بر اینکه ذخایر آبی 
به شدت در حال کاهش است، گفت: در تابستان امسال اگر صرفه جویی نکنیم با 
مشکل کم آبی و افت فشار مواجه خواهیم بود. بنابراین سعی ما بر این است که با 
اجرای تمهیدات لازم از جمله بهره برداری از مدول )بخش ( سوم و جدید تصفیه 
خانه آب شماره ۲ کرج به ظرفیت ۵۰۰ لیتر برثانیه، تابستان امسال را بدون مشکل 
پشت ســر بگذاریم.مدیرعامل آبفای البرز گفت: پسندیده است هم استانی های 
عزیز همگی خود را در برابر بحران خشکســالی مسئول بدانند و روش های صرفه 
جویی در مصرف آب را به ویژه درکوتاه کردن زمان استحمام، تعویض شیلنگ های 
فرسوده کولرهای آبی و تنظیم شیر شناور و پرهیز از شست و شوی حیاط به کار 
گرفته و با دوستان، آشنایان و خویشــاوندان خود در این باره صحبت کنند.وی 
از شهروندان درخواســت کرد تا با صرفه جویی بیشتر و رعایت الگوی استاندارد 
مصرف)۱۵۰ لیتر در شــبانه روز برای هــر نفر( ضمن کمک به حفظ منابع آبی 
موجود و پیشگیری از روبرو شدن با قطعی آب، امکان استمرار خدمات رسانی و 
بهره مندی همگانی از آب آشامیدنی را فراهم کنند.لازم به ذکر است درحال حاضر 
مصرف آب خانگی دراستان البرز به حدود ۲۰۰ لیتر به ازای هر نفر رسیده است.

گزارش

خبر

گروه شهرســتانها – عصمت صادقیان: معاون عمران 
شــهری شــهردار اصفهان گفت: ۲۱ قرارداد با مبلغ ۷۰۰ 
میلیارد تومــان برای احداث پروژه حلقه حفاظتی شــهر 

اصفهان منعقد شده است.
ایــرج مظفر با بیــان اینکه در حال حاضــر ۴۰۰ قرارداد 
پروژه های فعال در سامانه آمار و عمران وجود دارد، تصریح 
کــرد: تمام اطلاعات و قراردادهای پــروژه حلقه حفاظتی 
به عنوان پروژه شــاخص عمرانی شــهر نیز در این سامانه 

بارگذاری شــده است.وی افزود: از سال ۹۷ تاکنون حدود 
۲۱ قــرارداد با مبلغ ۷۰۰ میلیــارد تومان برای این پروژه 
منعقد شده که بخش هایی به اتمام رسیده است و بخشی 

نیاز به آزادسازی دارد.
معاون عمران شهری شهردار اصفهان با بیان اینکه هر روز 
مباحــث مربوط به پروژه حلقه حفاظتی را رصد می کنیم، 
تاکیــد کرد: علاوه بر این موضوع، هــر ۱۵ روز یک بار در 
 جلســه بررســی پروژه های عمرانی مــوارد مربوط به این 

پروژه با حضور شهردار اصفهان بررسی می شود.
وی با تاکید بــر اینکه حدفاصل کیلومتــر چهارم تا نهم 
پروژه حلقه حفاظتی اصفهان به اتمام رســیده و آسفالت 
شــده اســت، ادامه داد: از کیلومتر دو و نیــم تا چهارم با 
 پیشرفت ۲۵ درصد در حال انجام است که بخش عمده ای

 از آزادســازی ها به اتمام رســیده است و از کیلومتر ۶۰۰ 
تــا دو و ۵۰۰ این پروژه، تا نیمه اول ســال آینده تکمیل 

می شود.

مظفر با بیان اینکه تمام تلاش مدیریت شــهری اصفهان 
این است که هزینه هایی که از مردم دریافت می شود را در 
 شهر ســرمایه گذاری کند، گفت: در صدد هستیم با ایجاد
ساختار و زیرساخت مناســب، دارایی های شهر را افزایش 
دهیــم.وی ضمن قدردانی از شــهروندان کــه در اجرای 
پروژه های کوچک و بزرگ عمرانی، شــهرداری را همراهی 
می کنند، تاکید کرد: اجرای این پروژه ها، شهر را در مسیر 

پیشرفت و آبادانی قرار می دهد.

گویا هیچ ماهی نیست که در استان سمنان دغدغه ای برای 
محیط زیســت پدید نیاید و این بار نیز واگذاری بخشی از 
زیست کره توران موسوم به آفریقای ایران برای معدن کاری 
مطرح شــده اســت.به گزارش مهر، اگر بخواهیم مشکلات 
زیســت محیطی استان سمنان را در همین یک دهه اخیر 
بشــماریم فهرستی بســیار بلندرا پیش رو خواهیم داشت. 
از تخریب شاهوار طی ســال های سال، ریختن پساب های 
صنعتی در سرخه و گرمسار، آلایندگی کارخانه های سمنان 
تا مشــکلات مدیریتی، کشــتار گورخرها، مشکلات یوز ها 
و… مشکلاتی هستند که کوله بار سنگینی از دشواری ها 
را بر دوش مردم و فعالان زیســت محیطی قرار داده است.
سازمان های مردم نهاد و رسانه هایی که سال های سال است 
که یک تنه در مقابل دشــواری ها و موانع محیط زیســتی 
استان ســمنان می ایستند و هر بار هم با ماجرای جدیدی 
روبرو می شــوند. در خرداد ماه ۱۴۰۱ نیز بار دیگر ماجرایی 
برای زیســت کره توران پدید آمده است زیست کره ای که 
آفریقای ایران و تنها زیســتگاه یوز یادآور آســیا محسوب 

می شود و حالا قرار است برای معدن کاری واگذار شود.
چندی پیش سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان سمنان از آزادسازی 
بخشی از پهنه های اکتشافی و همچنین برقرار شدن امکان 
ثبت درخواست صدور پروانه اکتشاف توسط متقاضیان در 
سامانه کاداستر خبر داد بود و اعلام داشت: در استان سمنان 
۱۰ پهنه معدنی موسوم به خارتوران، عباس آباد و طرود با 
مجموع مســاحت ۱۶ هزار و ۴۵۶ کیلومتر مربع مشمول 
آزادسازی هســتند.علی اکبر علیخانی با اشاره به اینکه بر 
اســاس اعلام ســتاد وزارت، عملیات بروز رســانی و انجام 
اصلاحات فنی ضروری ســامانه کاداستر به پایان رسیده و 
همزمان با آزادسازی برخی پهنه های اکتشاف، امکان ثبت 
درخواست صدور پروانه اکتشاف توسط متقاضیان از طریق 
سامانه کاداســتر نیز برقرار خواهد شد، افزود: با عنایت به 
اتمام مطالعات برخی پهنه های اکتشافی کشور، مابقی این 
پهنه ها و تمامی محدوده های مشمول آزادسازی روزانه نیز 
همزمان با دسترسی ثبت درخواست صدور پروانه اکتشاف 
هر اســتان، آزاد خواهد شد.وی اضافه کرد: بر اساس برنامه 
زمان بندی اعلام شده از سوی معاونت معدنی وزارت متبوع، 
آزادسازی پهنه های مشمول استان سمنان در روز سه شنبه 
تاریخ ۲۷ اردیبهشت ماه سال جاری انجام و همزمان با آن 
امکان ثبت درخواست صدور پروانه اکتشاف برای متقاضیان 
برقرار خواهد شد. ضمناً موقعیت مکانی پهنه های مشمول 

آزادسازی در سامانه کاداستر معادن قابل رؤیت است.
تحقیقات خبرنگار مهر، با توجه به تصویر شــماره یک که 
در این گزارش نیز دیده می شــود، نشان می دهد که بخش 
بسیار بزرگی از پهنه واگذار شده برای معدن با زیست کره 
توران محل زیســت گونه های نادر جانوری مانند یوز و گور 
و… همپوشانی دارد. در این تصویر منطقه قرمز رنگ پهنه 
معدنی اســت و محدوده سبز زیست کره توران و خاستگاه 
جانورانی اســت که بعضاً در دنیا آن چنان نادر هستند که 
در حدود بســیار خطرناک )از لحاظ انقراض( قرار دارند.در 
سند تفصیلی تدبیر و توسعه شهرستان شاهرود آمده است 
که وسعت زیست کره توران یک میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار 
عنوان شده است و در زمره مناطق چهارگانه حساس محیط 
زیستی کشور محســوب می شود که مجوز فعالیت معدنی 
طبق قانون در این مناطق داده نمی شــود.به نظر می رسد 
که صدور مجوز فعالیت های معدنی در منطقه حفاظت شده 
توران، بدون مجوز محیط زیست استان سمنان بوده است 

و اما از ســوی دیگر هم اعلام می شــود که سازمان صمت 
بی پروا و بدون داشــتن مجوز آزاد سازی عرصه معدنی را 
با این وســعت در رسانه های رسمی اعلام نمی کند! مجموع 
این موارد یک بار دیگر شــائبه هایی را درباره تلاش عده ای 
برای دور زدن قانون و چنگ اندازی به منابع طبیعی استان 
سمنان را مطرح می سازد که نمونه آن را در شاهوار شاهرود 

نیز شاهد بودیم.
مدیرکل دفتر زیســتگاه ها و امور مناطق سازمان حفاظت 
محیط زیســت نخســتین کســی بود که از سوی محیط 
زیســت به این موضوع واکنش نشــان داد و با بیان اینکه 
ما در مجموعه توران شــامل منطقه حفاظت شده، پناهگاه 
حیات وحش و پارک ملی توران برای اکتشاف و بهره برداری 
از هیچ معدن جدیــدی مجوز صــادر نکرده ایم و تاکنون 
استعلامی هم از ما صورت نگرفته است لیکن معادنی که در 
منطقه توران فعال هستند، از گذشته در حال کار بوده اند.
رضا اقتدار بیان داشت: سازمان حفاظت محیط زیست برای 
پیشــگیری از صدور هرگونه مجوز جدید معدنی در حدود 
مناطق چهارگانه محیط زیســت در سراسر کشور، نقشه و 
فایل رقومی این مناطق را طــی مکاتبات متعدد به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت فرســتاده اســت تا این لایه های 
رقومی را روی سیســتم کاداستر وزارتخانه بارگذاری کنند. 
این بدین معناست که اگر کسی بخواهد روی محدوده های 
معدنی، عملیات ثبت انجام دهد، این کار در حدود مناطق 
چهارگانه امکانپذیر نیســت.وی صراحتاً با بیان اینکه اخیراً 
اطلاع پیدا کردیم که پهنه های معدنی که عموماً در اختیار 
سازمان زمین شناســی یا ایمیدرو است، در ۲۶ ماه جاری 
آزادســازی خواهند شد تا متقاضیان نسبت به ثبت آن ها و 
طی فرآیند قانونی اقدام کنند، اعلام می کند: بر این اساس 
ما یــک مکاتبه فوری با امضای آقای دکتر اکبری - معاون 
محیط زیســت طبیعی و تنوع زیستی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت - با معاونت معدنــی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت انجام دادیم و رونوشــت آن را برای دستگاه های 
نظارتی هم ارسال کردیم. در این نامه تصریح شده است که 
فایل رقومی مناطق چهارگانه در آزادســازی پهنه ها مدنظر 
قرار بگیرد یعنی اگر آزادسازی در محدوده مناطق چهارگانه 
انجام شود، غیرقانونی است.مدیرکل دفتر زیستگاه ها و امور 
مناطق سازمان حفاظت محیط زیســت با بیان اینکه این 
نامه در حقیقت پاســخ به اســتعلام ماده ۲۴ قانون معادن 
اســت، گفت: بر اساس بند چ ماده ۲۴ قانون معادن، وزارت 
صنعت برای صدور مجوز اکتشــاف جدید معدنی مکلف به 
استعلام از سازمان حفاظت محیط زیست در حدود مناطق 
چهارگانه است. به عبارت دیگر اگر به فرض آزادسازی هم 
انجام شود، موظف به اســتعلام از ما هستند و حتماً با آن 

مخالفت خواهیم کرد.
یک کارشناس و مطلع مسائل محیط زیست استان سمنان 
در گفتگو با خبرنگار مهر، می گوید: سابقاً در دوران پهلوی 
اول در جنــوب بی ارجمند معادنی فعال بودند که از جمله 
آنها می تــوان به زغال اشــاره کرد کــه در آن دوران کار 
اســتخراج آنها انجام و بســیاری از دپوهای آنها به واسطه 
فقدان تکنولوژی مناســب رها شــده بود به نظر می رسد 
دولت می خواهد بخشــی از آن پهنه هــای قدیمی را دوباره 
واگذار کند چرا که علم پیشــرفت کرده و از باطله های آن 
سال ها هم امروز می توان زغال سنگ استخراج کرد.مرتضی 
ترحمی با بیان اینکه تحقیقات ما نشان می دهد که احتمالاً 
پهنه مورد نظر صمت همین دســت معادن باشــد که اگر 
چنین باشد به واقع چندان سود مادی هم نخواهد داشت به 

عبارت دیگر نفعش به ضرری که به محیط زیست می رساند 
نمی صرفد، ابراز کرد: حضور ماشین آلات، سر و صدا، انفجار 
و جاده، راه ســازی، سگ و… دشمنان درجه یک محیط 
زیست توران به خصوص یوز و گور و حتی پرندگان هستند. 
وقتی جاده ای به درون یک زیستگاه باز شود یعنی شکارچی 
افزایش می یابد، حیرانی و کــوچ حیوانات و وحوش اتفاق 
می افتد و می شــود همان که در شاهوار دیدیم یعنی اتلاف 
دو خرس قهوه ای در ده ســال و یکباره در دهه ۹۰ اتلاف 
شــش خرس قهوه ای در پنج ســال!وی با بیان اینکه بهانه 
نخ نمای ســو استفاده گران از محیط زیست مقوله اشتغال 
اســت، ابراز کرد: بارها دوســت داران و دلسوزان این آب و 
خاک اعلام کردند که اگر قرار است یک معدن ۱۰۰ شغل 
هم ایجاد کند می توان مناطقی مانند شــاهوار، توران و… 
را با گردشــگری آنچنان توسعه دارد که دو برابر این میزان 
شغل ایجاد شــود از طرف دیگر پهنه های میلیارد تومانی 
قاعدتاً برای مردم قشــر متوسط جامعه نیستند که اینگونه 
در موضع مظلوم نمایی قرار گرفته و از دفاع حقوق و ارتزاق 
مردم صحبت می کنند شما همین حالا هم به معادن استان 
بنگرید خواهید دید که این معادن در اختیار چه قشری از 

جامعه است.
این کارشــناس محیط زیست با بیان اینکه هیچ جای دنیا 
برای ۱۰۰ شــغل موقتی هزاران هکتــار منابع طبیعی که 
می تواند صدها شغل را در زمینه های گردشگری، ورزشی، 
علمی و پژوهشــی و… ایجاد کند را از بین نمی برند و این 
درست در مقابل مفهوم توسعه پایداری است که مسئولان 
ما در اســتان سمنان فقط اسمش را شنیده و درکی از آن 
ندارند، بیان داشــت: ماهیت معــدن تخریب و ماهیت این 
نوع واگذاری ها رانت اســت در نتیجــه همان بلایی که بر 
ســر شاهوار آمد بر سر توران نیز خواهد آمد.ترحمی با بیان 
اینکه زیست کره توران شــامل پارک ملی، پناهگاه حیات 
وحش و منطقه حفاظت شده است که متأسفانه افرادی که 
می خواهند از موقعیت سو استفاده کنند مدام با این الفاظ 
بازی می کنند و بهانه شأن هم اشتغال و تولید است، تاکید 
کرد: هیچکس حتی دوآتشه ترین طرفداران محیط زیست 
با اشتغال مخالف نیست اما سوال ما این است که یک پهنه 
معدنی که یک بار هشــت دهه قبل از آن اســتخراج شده 
واقعاً چند شــغل می تواند ایجاد کند که در برابر بزرگترین 

پناهگاه حیات وحش پس از پناهگاه حیات وحش نایبندان 
را بــه راحتی بدهیم.وی با بیان اینکه همپوشــانی خودرو، 
انسان و ادوات ماشین آلات و… در مجموعه توران به لحاظ 
برخورداری از پوشش جانوری از تنوع بالایی برخوردار بوده 
بســیار می تواند مضر باشــد، بیان کرد: در میان گونه های 
جانــوری آن برخــی از نادرترین گونه هــا مانند یوزپلنگ 
آسیایی، گورخر ایرانی و پرندگانی همچون زاغ بور و هوبره 
و عقاب ســانان فــراوان و همچنین کل و بز و قوچ و میش 

و… در این منطقه دیده می شوند.
فعالیت معادن علاوه بر تخریب زیستگاه, آب, خاک و هوا را 
هم آلوده می کند و این موضوعی نیست که به راحتی بتوان 
از کنار آن گذشت هر چند مسئولان صمت استان سمنان 
هنــوز به صورت واضح اعلام نکرده اند که پهنه واگذاری در 
توران شاهرود صرف چه معدنی می شود اما تحقیقات نشان 
می دهد که این واگذاری در همان محدوده معادن ســابق 
خواهد بــود و همین تاکید بر کلمه معادن ســابق قدری 
دوســت داران محیط زیســت را نگران کرده است چرا که 
طبق اعلام محیط زیســت برخی معدن هایی که در منطقه 
هستند از دیرباز فعالیت داشتند.دیگر موضوعی که دوست 
داران محیط زیست را نگران کرده این است که امکان دارد 
با ورود رانت و پول های عجیب و غریب مانند تجربه ای که 
در شاهوار داشتیم، شاهد اقدامات غیرقانونی در توران باشیم 
مگر در شاهوار شاهرود چنین رخدادی پیش آمد نکرد که 
معدن بوکسیت بدون هیچ استعلام از محیط زیست، اقدام 
به تخریب و معدن کاوی داشت و بارها و بارها محیط زیست 
اســتان ســمنان اعلام کرد که این کار می بایست صورت 
می گرفت.در نهایت باید گفت محیط زیست استان سمنان 
گویا قرار نیست یک روز خوش داشته باشد و هر دم از این 
باغ گویا خبری می رسد؛ مردم نگران هستند، سازمان های 
مردم نهاد دیگر مانده اند که با این نحوه مدیریت بر اســتان 
چه کنند و مردم با تجاربی مانند شــاهوار، دل پر خونی از 
سیســتم اداره کل محیط زیست و همچنین صمت استان 
سمنان دارند که به بهای اشتغال حاضر هستند دست به هر 
تخریبی بزنند و معنای آن را نیز توســعه پایدار گذاشته اند. 
در نهایت باید دید که مسئولان صمت استان سمنان آیا این 
اطمینان را به مردم می دهند که واگذاری در توران صورت 

نمی گیرد یا خیر؟
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اعلاممفقودی
کارت دانشــجویی فائزه پرواز به شــماره دانشــجویی 
۹۶۱۳۴۱۴۰۴۵ و شــماره ملی ۰۶۳۰۳۱۳۱۰۵ رشته 
ارتباط تصویری از دانشــگاه بجنورد مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.


